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1. Annalena Baerbock nem vállalja újra a kancellárjelöltséget 

Annalena Baerbock (Zöldek) német külügyminiszter egy, az amerikai CNN hírtelevíziónak adott 

interjújában kijelentette, hogy nem vállalná újra pártja kancellárjelöltségét a 2025-ös Bundestag 

választáson, mint tette azt 2021-ben, amikor pártja a szavazatok 14,7%-át szerezte meg, és az SPD és 

az Unió-pártok mögött a harmadik legerősebb frakció lett. A politikus döntését azzal a felelősséggel 

indokolta, hogy jelenleg külügyminiszteri tisztségében teljes erejével a nemzetközi válságokra kell 

összpontosítania. „A világ nyilvánvalóan nagyon más, mint a legutóbbi szövetségi parlamenti 

választások idején volt” – mondta Baerbock, és hangsúlyozta: „Az orosz agressziós háború és a 

közel-keleti drámai helyzet fényében több diplomáciára van szükségünk, nem kevesebbre. Ellenkező 

esetben mások fogják betölteni a hiányt.” Tekintettel ezekre a „szélsőséges időkre”, 

külügyminiszterként „állami felelősségének” tekinti, hogy „ahelyett, hogy a kancellárjelöltséggel 

foglalatoskodnék, továbbra is minden energiámat a – az elvárásoknak megfelelően – a bizalom, az 

együttműködés és a megbízható struktúrák kiépítésének feladatára fordítom – a lehető legtöbb 

partnerrel világszerte és Európában”. A választási kampányban azonban "mindent meg fogok tenni, 

amit csak tudok, hogy támogassam a pártomat" – folytatta Baerbock. 

A Süddeutsche Zeitungnak június közepén adott interjújában Baerbock még hangsúlyozta, hogy 

nyitva tartja egy esetleges újbóli jelölés kérdését. „Külügyminiszterként megtanultam, hogy minden 

lehetséges” – mondta akkor. A politikusnő mostani döntése azonban növeli annak a valószínűségét, 

hogy a Zöldek Robert Habeck alkancellárral és szövetségi gazdasági miniszterrel indulnak neki a 

Bundestag választási kampányának kancellárjelöltként. Habeck azonban ennek lehetőségéről 

visszafogottan nyilatkozott, és Baerbock külügyminiszteri szerepét méltatta. „Mindenekelőtt azt 

szeretném mondani, hogy Annalena Baerbock gondoskodott arról, hogy Németország az elmúlt 

években stabilizáló tényező maradt és maradjon a külpolitikában” – mondta Habeck. A párt 

társfrakcióvezetői és társelnökei is méltatták és üdvözölték Baerbock döntését. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

  

https://www.tagesschau.de/inland/innenpolitik/baerbock-kanzlerkandidatur-100.html
https://www.handelsblatt.com/politik/deutschland/bundestagswahl-2025-baerbock-beantwortet-k-frage-der-gruenen/100051996.html
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2. Egyre több gyermek lesz szexuális erőszak áldozata Németországban 

2023-ban jelentősen megnőtt a hatóságok által regisztrált gyermekek, valamint fiatalok ellen 

elkövetett szexuális erőszakos cselekmények száma Németországban. A Szövetségi Bűnügyi Hivatal 

(BKA) éves jelentése szerint 16.375 14 év alatti gyermek szexuális bántalmazását regisztrálták, ami 

a 2022-es adatokhoz képest 5,5%-os növekedést jelent. Ennél is nagyobb emelkedést regisztrált a 

hatóság a gyermekpornográfiával kapcsolatban: 45.000 esetről szereztek tudomást, ami ugyancsak a 

2022-es statisztikákhoz viszonyítva 7,4%-os növekedés. Ezeknél az áldozatok háromnegyede lány 

volt, míg a tettesek 94%-a férfi, valamint az összes rögzített eset több mint felében az elkövető és az 

áldozat ismerte egymást, vagy ugyanabba a családba tartoztak. 

Továbbá a külön kategóriában nyilvántartott, 14-17 éves fiatalok ellen elkövetett szexuális 

bántalmazások száma is növekvő tendenciát mutat. A hivatal 1200 esetet regisztrált, mely 5,7%-os 

emelkedést jelent az előző év adataihoz képest, illetve az áldozatok száma 5,5%-kal növekedve 1277-

re változott. A jelentés szerint a gyanúsítottak 30%-a maga is gyermek vagy fiatal volt. Ez a BKA 

szerint azért lehet, mert számos fiatal gyakran korai életkorban szerez szexuális tapasztalatokat 

kortársaival, vagy esetekben fiatalabbakkal, és gyakran nincsenek tudatában tetteik 

büntethetőségével. Ugyanakkor az éves beszámoló szerint a kiskorú gyanúsítottak közel 40%-a volt 

úgynevezett „önmagukat filmezőek” voltak, vagyis akik olyan pornográf tartalmakat, felvételeket 

készítettek magukról, amelyeket később a közösségi oldalakra töltöttek fel, így követve el 

bűncselekményt. 

Összességében a 2023-as évet tekintve a gyermek-és ifjúsági pornográfia területén a BKA adatai 

alapján 45.191 eset és 37.464 gyanúsított vált ismertté, amit a hatóságok a „megnövekedet számú 

bejelentésre” vezetnek vissza. Azonban a szakértők figyelmeztetnek, hogy a rendőrségi bűnügyi 

statisztikából „csak korlátozott következtetéseket lehet levonni” a gyerekek és fiatalok ellen elkövetett 

szexuális erőszakos cselekmények tényleges mértékéről. 

A jelentéssel kapcsolatban Alexander Poitz, a rendőrségi szakszervezet helyettes vezetője arról 

számolt be, hogy a nyomozóknak gyakran megvannak kötve a kezeik, mivel bizonyos nyomozási 

eszközöket nem használhatnak, amely „különösen az áldozatok szempontjából elfogadhatatlan 

állapot”, valamint kifejezte elégedetlenségét azzal kapcsolatban is, hogy rendszeresen szembesülnek 

azzal a kihívással, hogy nem áll elegendő információ rendelkezésükre az elkövetőkről. Ezenfelül 

ismertette álláspontját a mesterséges intelligencia alapú nyomozási technológia alkalmazásának 

szükségességéről, hiszen tekintettel az értékelendő hatalmas adatmennyiségre, az olyan megoldást 

nyújtana, amelynek segítségével a munka hatékonyabbá válhatna. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

 

 

 

 

https://www.tagesschau.de/inland/gesellschaft/sexualisierte-gewalt-kinder-zahlen-100.html#:~:text=Zahlen%20des%20BKA%20zu%20Sexualdelikten%3A%20Anstieg%20bei%20F%C3%A4llen%20von%20Kindesmissbrauch,-Jakob%20Schaumann%2C%20HR&text=2023%20wurden%20den%20deutschen%20Ermittlern,Prozent%20im%20Vergleich%20zu%202022
https://www.mdr.de/nachrichten/deutschland/gesellschaft/sexueller-kindesmissbrauch-nancy-faeser-bka-100.html
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3. Drágul a Deutschlandticket 2025-től 

Bevezetése óta ritkán látható sikernek számít az országos, egységes tömegközlekedési jegy 

(Deutschlandticket). A 2023. május 1-vel – előzetesen a nyári hónapokra érvényes, majd a 

támogatottság hatására állandó jelleggel – bevezetett jegy ára a kezdetektől mindezidáig 49 euró volt. 

A tartományok és a szövetségi kormány által közösen finanszírozott projekt a szövetségi 

költségvetést 2024-ben 1,5 milliárd euróval terhelte meg (ugyanekkora összeget fizetnek a 

tartományok is), és hosszú idő óta vita tárgyát képezte a további anyagi hozzájárulások 

megosztásának a kérdése miatt. A tartományi közlekedési miniszterek rendkívüli düsseldorfi 

értekezletét követően azonban immár nyílt tényként kezelendő a jegy tarifájának drágulása. „A 

tartományok közlekedési miniszterei megállapodtak abban, hogy 2025-ben a jegy ára emelkedni fog” 

– jelentette ki Oliver Krischer (Zöldek), Észak-Rajna-Vesztfália közlekedési minisztere a sajtó 

képviselőinek. Azt azonban egyelőre nem lehet megmondani, hogy pontosan mennyivel drágulhat 

majd a jegy. A közlekedési miniszterek ősszel akarnak erről újra tárgyalni. A cél a jegy társadalmi 

„vonzerejének” a megőrzése lenne. „Mindent megteszünk azért, hogy ez az emelés a lehető legkisebb 

legyen” – nyilatkozta a zöld politikus, aki ugyanakkor elismerte, hogy az általános áralakulási trendek 

elkerülhetetlenné teszik az áremelést.  

Bár a korábbi megállapodások értelmében az idei évben elvileg stabilnak kéne maradnia az árnak, 

azonban ez nagyban függ a szövetségi kormány finanszírozási ígéreteinek a megvalósulásától. A 

Scholz-kormány korábban azt ígérte, hogy a 2023-as évről átcsoportosítja a fel nem használt 

forrásokat, ez azonban még nem történt meg. „Több, mint fél éve várjuk, hogy a kancellár betartsa a 

szavát, és a 2023-as fel nem használt szövetségi forrásokat 2024-re is rendelkezésre bocsássa” – 

mondta néhány napja Christian Bernreiter (CSU) bajor közlekedési miniszter. Ahhoz, hogy a tavalyi 

évről az idei évre lehessen átcsoportosítani a forrásokat, azonban a regionalizációról szóló törvény 

módosítására van szükség. A szövetségi közlekedési minisztérium szerint erről ezen a héten születhet 

kabinethatározat. 

A Deutschlandticketet eddig összesen mintegy 20 millió alkalommal adták el. Korábbi közvélemény-

kutatások szerint a válaszadók többsége a jelenlegi árat „elfogadhatónak”, egy potenciálisan 53 

euróra emelt jegyet azonban már „drágának”, míg egy opcionálisan 75 eurós jegyet „határozottan 

túl drágának” tartja. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

  

https://www.faz.net/aktuell/wirtschaft/thema/49-euro-ticket
https://www.tagesschau.de/wirtschaft/deutschlandticket-wird-teurer-100.html
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4. Az AfD új EP-frakciót alapított 

Június elején az Európai Parlamenti választások előtt kizárták az Alternatíva Németországért (AfD) 

pártot az EP Identitás és Demokrácia (ID) frakciójából, miután Maximilian Krah, a vitatott 

listavezetőjük egy olasz napilapban elbagatellizálva nyilatkozott a náci SS-ről. Ezt követően a párt 

megpróbált békülni a képviselőcsoporttal, kizárva saját delegációjából a korábbi listavezetőt, Kraht, 

azonban a francia Rassemblement National és az olasz Liga nem kívántak velük tovább 

együttműködni. Ezen felül a nemrégiben megalakult új nagy jobboldali szövetség, amelyben Orbán 

Viktor, magyar kormányfő pártja is képviselteti magát, nem akarta a részben szélsőjobboldali német 

pártot bevonni az együttműködésbe. Az AfD képviselői így új partnereket keresve új frakciót 

alapítottak az Európai Parlamentben, Szuverén Nemzetek Európája (ESN) névvel. 

Habár kezdetben és kilenc ország 28 képviselőjéről volt szó, a Die Welt információi alapján az új 

frakcióhoz 25 képviselő csatlakozik nyolc országból, melynek több, mint a felét az AfD delegációja 

adja. A frakcióvezetői posztot a tervek szerint Björn Höcke (AfD) jobb keze, René Aust fogja 

betölteni. A frakcióhoz társul többek között a francia Reconquête, a lengyel Szabadság és 

Függetlenség Konföderáció (Konfederacja), a bolgár Wasraschdane, a cseh SPD és a magyar Mi 

Hazánk Mozgalom, illetve a Litván Középpárt is. 

A frakció létrehozása lehetőséget kínál az AfD számára a parlamenti munkában – mind a vitákban, 

mind a szavazásokon – való aktív részvételre, valamint az EP bizottságaiban is képviseltethetik 

magukat, ami további politikai befolyást biztosít számukra az európai döntéshozatalban, illetve az 

Európai Parlamentben. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

5. Drámai visszaesés a májusi német exportban 

Májusban a német külkereskedelem jelentős visszaesést mutatott, annak ellenére, hogy áprilisban 

még növekedés volt tapasztalható. A Szövetségi Statisztikai Hivatal adatai szerint a kivitel értéke 

3,6%-kal, 131,6 milliárd euróra csökkent, míg az import 6,6%-kal 106,7 milliárd euróra esett vissza. 

Az EU-n belüli export 2,5%-os, valamint az USA-ba irányuló export 2,9%-os visszaeséssel 

viszonylag stabilnak mondható. Érdekesség, hogy ezzel szemben az Egyesült Államokból érkező 

import 4,6%-kal nőtt az elmúlt időszakban, míg Európából 8,9%-kal kevesebbet importált a német 

gazdaság. Legnagyobb mértékben, 10,2%-kal, a Kínába irányuló export csökkent, míg az onnan 

behozott áruk aránya 1,7%-os növekedést mutatott. Mindezek ellenére a külkereskedelmi többlet 

májusban 24,9 milliárd euróra emelkedett az áprilisi 22,2 milliárd euróról. 

A Nagykereskedelmi, Külkereskedelmi és Szolgáltatási Szövetség (BGA) elnöke, Dirk Jandura 

meglátása szerint a visszaesés oka abban rejlik, hogy „a szabályok és jelentési kötelezettségek még 

mindig fontosabbak a német kormány számára, mint az export ösztönzése”, valamint hozzátette azt 

is, hogy az Európai Bizottságnak, főleg német vezetéssel, prioritásként kéne kezelnie a 

szabadkereskedelmi megállapodások bővítését. Volker Treier, a Német Ipari és Kereskedelmi 

Kamarák Szövetségének munkatársa elmondta, hogy „a növekvő világgazdaság nem éri el az 

exportipart”, részben a geopolitikai bizonytalanságok, részben a magas bürokratikus terhek és 

költségek miatt, melyek ronthatják a vállalatok versenyképességét. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

https://www.spiegel.de/politik/deutschland/afd-findet-partner-fuer-rechtsfraktion-im-eu-parlament-a-577590a7-9768-4ab3-bf6d-36d3182f925d
https://www.welt.de/politik/deutschland/article252444790/EU-Parlament-AfD-beschliesst-Gruendung-von-Fraktion-Europa-Souveraener-Nationen.html
https://www.handelsblatt.com/dpa/aussenhandel-deutscher-export-schwaechelt-im-mai/29885542.html
https://www.zeit.de/news/2024-07/08/deutlicher-export-rueckgang-im-mai
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6.  Új miniszterelnöke van Rajna-vidék-Pfalznak 

Az előzetes várakozásoknak megfelelően miniszterelnökké választották Alexander Schweitzert 

(SPD) Rajna-vidék-Pfalz tartományban, miután elődje, Malu Dreyer (SPD) három héttel ezelőtt 

bejelentette, hogy szklerózis multiplex betegsége miatt több, mint 11 év után lemond tisztségéről. 

Schweitzer a 101 képviselőből álló tartományi parlamentben tartott titkos szavazáson 57 szavazatot 

kapott, többet, mint ahány mandátuma a tartományi jelzőlámpa-koalíciónak (SPD-Zöldek-FDP) van 

(54 mandátum). Ellene 39 képviselő szavazott, míg négyen tartózkodtak, egy képviselő pedig 

hiányzott a szavazásról. 

Schweitzer a dél-pfalzi Landauból származik, és a 2021-es tartományi parlamenti választások után 

lett ismét tagja a helyi kormánynak, mint tartományi munkaügyi – és szociális miniszter. Az 50 éves 

férfi 2013-ban és 2014-ben már volt miniszter, majd a tartományi parlamentben az SPD-frakciójának 

vezetője lett. A politikus ismertnek és népszerűnek számít, valamint jó kapcsolatokkal rendelkezik a 

párton belül – mind tartományi, mind szövetségi szinten. Ezen felül miniszterként ismeri a kabinetben 

folyó munkát és korábban frakcióvezetőként megismerte a Rajna-vidék-Pfalz tartományi 

parlamentben a dolgok csínját-bínját – vélekednek szakértők. 

A politikus a választás elfogadása és az eskütétel után demonstratívan a folytonosságot hangsúlyozta: 

tartalmilag és politikailag is az SPD, a Zöldek és az FDP eddigi irányvonala mögött áll és a következő, 

bő másfél év múlva esedékes tartományi parlamenti választások után is szívesen vinné tovább ezt a 

szövetséget. Dreyer a korai visszavonulással egyúttal esélyt akart adni utódjának, hogy a következő 

tartományi parlamenti választás előtt még hírnevet szerezhessen magának, és kormányfőként 

dolgozhasson ki magának „kormányfői bónuszt” a következő megmérettetés előtt. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

  

https://www.tagesschau.de/inland/innenpolitik/rheinland-pfalz-ministerpraesident-schweitzer-102.html
https://www.zdf.de/nachrichten/politik/deutschland/alexander-schweitzer-rheinland-pfalz-dreyer-nachfolge-ministerpraesident-100.html
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7. Az MCC és a Magyar-Német Intézet hírei 

Rendezvényajánló 

A tavaly mintegy 47 ezer látogatót vonzó MCC Feszt idén is számos programot kínál a tartalmas 

kikapcsolódásra: a Mathias Corvinus Collegium (MCC), mint a Kárpátmedence legnagyobb 

tehetséggondozó intézménye, már negyedik alkalommal tartja meg fesztiválját Esztergomban 

augusztus 1. és 3. között. Idén is a magyar könnyűzenei élet kiválóságaival, valamint neves hazai és 

nemzetközi előadókkal, véleményformálókkal várja a látogatókat a többnapos rendezvény. Az 

eseményen részt vesz például az Oxfordi Egyetem Bizánckutató Központjának igazgatója, a Bild-

Zeitung egykori főszerkesztője, valamint a Kent Egyetem politológia professzora és az American 

University UNESCO által kitüntetett transznacionális kihívások és kormányzás tudományának 

professzora. 

További információért és jegyekért kattintson az MCC-Feszt honlapjára. 

 

2024. augusztus 17-20. között rendezik meg Sopronban az idei Magyar-Német Nyári Akadémia 

– Páneurópai Pikniket a Magyar-Német Ifjúságért Egyesület és a Konrad-Adenauer-Stiftung közös 

szervezésében. Az eseményre várják a 18 és 35 év közötti fiatalok jelentkezését. 

További információért és jelentkezésért kattintson a Magyar-Német Ifjúságért Egyesület honlapjára. 

 

Cikk- és interjúajánló 

A CDU/CSU és az AfD erős szereplésével a közelmúltban zajlott EP választásokon új helyzet állt 

elő a német politikában. Hogyan formálja ez át Németország szerepét és helyzetét? Lehet-e 

Németország Európa vezető hatalma? Többek között ezekről a kérdésekről nyilatkozott 

igazgatónk, Bauer Bence a Hit Rádió Glóbusz c. műsorában. 

A teljes interjú megtekintéséhez kattintson a Hit Rádió Youtube-csatornájára. 

 

Magyarország egyébként kedvelt célpontja volt a már nem aktív németeknek: tavaly nyáron 22 

ezer német nyugdíjas élt hazánkban – idézi igazgatónkat, Bauer Bencét a Magyar Nemzet. 

A teljes cikk elolvasásához kattintson Intézetünk honlapjára. 

 

Egyre nő a Magyarországra érkező németek száma, a betelepülők a közbiztonság, az olcsóbb 

megélhetési költségek és a megfizethető árú lakások miatt jönnek. Ezzel kapcsolatban 

igazgatónkat Bauer Bencét idézte az economx.  

A teljes cikk elvolvasásához kattintson az economx honlapjára. 

 

 

 

 

https://mccfeszt.hu/
https://www.dujw.org/sommerakademie-2024
https://www.youtube.com/watch?v=O7JdH6bMLKI&ab_channel=Gl%C3%B3busz
https://magyarnemetintezet.hu/documents/doc/14394528.pdf
https://www.economx.hu/belfold/van-aki-szerint-elhetobb-nemetorszagnal.792552.html
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